
14

چند نکته درباره
یک خرید موفق

هول فودز 
بهترین 

سرمایه گذاری 
Kآمازون A R A N G

65

تشکیل کمیته ای برای پیگیری مسائل اتحادیه
6

513

گفت وگو با سید محمدحسین 
سجادی  نیری  درباره 

کسب وکارهای فرهنگی  که با 
مشکل جذب سرمایه و فشار 

رگولاتور روبه رو هستند

معادله پیچیده بمب و مین

10 4

اسکیل بک  بزرگان
چرا شرکت های بزرگ

در حال کوچک کردن خود هستند؟

12

مغازه ای
در بیابان های حسن آباد

شوخی با اختلال اینستاگرام

16

نسل جدید را دریابید!
آمارها و روندهای صنعت خرده فروشی 

در سال ۲۰۲۲

14

2

سرویس تازه پادرو
برای رسانه های مستقل 

مسئولیت اجتماعی در حوزه فرهنگ

بورساستارتاپ ها و بورسبورساستارتاپ ها و بورسبورساستارتاپ ها و بورساستارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و استارتاپ ها و بورسبورسبورسبورسبورسبورسبورس
اسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازوناسم رمز جدید آمازون

در صنعت سلامتدر صنعت سلامتدر صنعت سلامتدر صنعت سلامتدر صنعت سلامتدر صنعت سلامتدر صنعت سلامتدر صنعت سلامتدر صنعت سلامتدر صنعت سلامت

کاتارایکاتارایکاتارایکاتارایکاتارایکاتارایکاتارایکاتارایکاتارای سلامت سلامت سلامت سلامت سلامت سلامت سلامت سلامت
موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  موضوع سومین صبحانه انجمن تجارت  

الکترونیک تهرانالکترونیک تهرانالکترونیک تهرانالکترونیک تهرانالکترونیک تهرانالکترونیک تهرانالکترونیک تهرانالکترونیک تهرانالکترونیک تهران

کسب وکارهای فرهنگی  که با 
مشکل جذب سرمایه و فشار 

فرصتی برای
اشتباه نیست
گفت و گو با
رضا عسکری، سرپرست
تیم محصول همراه کارت

مکانی برایمکانی برای
خوره های کتابخوره های کتاب

گفت و گو با
رضوان خرمیانرضوان خرمیان

برگزارکننده رویداد کتابخورهابرگزارکننده رویداد کتابخورها

ی
اد

تم
اع

م 
سی

:  ن
س

عک
   

هـــفــته نــامه
اقتصاد نــوآورى
ســـــــال دوم 
شـــــــــماره 
شــصت و پنجم
بیستم  شهریور 
1 4 0 1
  1 6 +1 6 +1 6
صفـــــــــحه
30 هــزار تومان
همــــــــراه با
ضمیمــه رمزارز 
Kو بیمه دیجیتـال A R A N GK A R A N G

14

چند نکته درباره
یک خرید موفق

هول فودز 
بهترین 

سرمایه گذاری 
آمازون



شــــــــــــــمــــــــــــــاره ۶۵
۲۰ شهــریــــور ۱۴۰۱
ســــــــــــــــــــــــــــــــال دوم

KARANG

2

نظرهاوخبرها
V I E W S

A N D
N E W S

شرکت های بزرگ فناوری در دنیا با سرعت زیادی 
در حــال کوچک کــردن خــود هســتند. توصیــه 
می کنــم قبــل از خوانــدن این یادداشــت گــزارش 
پــر از نکتــه و درس صفحــه ۱۲ را حتمــاً بخوانید. 
گزارشــی که همــکاران من آمــاده کرده اند، نشــان 
می دهــد درســت در برابر مفهومی 
کــه در ۱۰ ســال گذشــته بســیاری 
چهره هــای  و  کســب وکارها  از 
اکوسیســتم اســتارتاپی کشــور را 
به خــاک ســیاه نشــانده، مفهومی 
دیگــر داریــم کــه کمتــر دربــاره آن 
صحبت می شــود. اول بپردازیم به 
مفهــوم خانه خراب کن امــا جذاب 
اسکیل آپ یا همان مقیاس پذیری 
که انــگار تنهــا راهــکار موفقیت در 
حوزه نوآوری ایران است! مفهومی که در چند سال 
گذشته مفاهیم ارزشمندی چون کسب وکارهای 
کوچــک و متوســط را بــه حاشــیه رانــده و همــه، 
به ویــژه جوان ترهــای تازه  ازراه رســیده  را به ســمت 

ریسک های گاه کشنده سوق داده است.
مقیاس پذیری و بزرگ شدن به وسعت تمام ایران 
و هدف گذاری کــردن بــرای کاربــران میلیونی البته 
کار ارزشــمندی اســت، اما نه برای همــه و نه برای 
همه کســب وکارهای ایرانی. شــرایط کســب وکار 
در ایران به  گونه ای اســت که در بســیاری از موارد 
برداشتن ریسک مقیاس پذیری به معنای نابودی 
کسب وکار و ســرخوردگی بنیان گذاران آن است. 
امــا آن قــدر در ایــن ســال ها بــر ایــن طبــل پرصدا 
کوبیده شــده که خلاف این را گفتن، چیزی است 
شــبیه کفر ابلیس. انگار اگر کســب وکاری پاکیزه 

و کاردرســت پیدا شــود که بــه یک جمعیــت کم، 
خدماتــی باکیفیت ارائــه بدهــد، به دردنخــور و از 

مدافتاده است! 
این آســیب زمانــی جدی تــر می شــود کــه بدانیم 
برخلاف کســب وکارهای بین المللی که این روزها 
به راحتــی در حــال اســکیل بک کــردن هســتند، 
بــرای ایرانی هــا کوچک شــدن بــا درد و خونریــزی 
زیاد همراه است. دردســرهای فرهنگ سازمانی، 
قوانیــن کار و از همــه مهم تــر فشــارهای محیطی 
در چنین مواقعی چنان خردکننده می شــوند که 
کســب وکارها نمی تواننــد به راحتــی از ایــن دوران 
بگذرنــد. اســکیل بک را می تــوان بازگشــت بــه 
اندازه های سابق یا کوچک شــدن یک کسب وکار 
و شــرکت ترجمه کرد. فارغ از معنا، آنچه اهمیت 
دارد این است که کسب وکارهای بزرگ دنیا مانند 
گــوگل، مایکروســافت و فیس بــوک و بســیاری 
کســب وکار دیگــر کــه مــا نمی شناســیم، امــا در 
ســال های گذشــته اســکیل آپ کــرده بودنــد، این 
روزها در حــال اســکیل بک و کوچک ســازی خود 
هستند. آنها به راحتی خود را کوچک می کنند تا 
برای روزهای سخت اقتصاد فناوری آماده کنند که 
خیلی ها پیش بینی می کنند طی چنــد ماه آینده 
از راه خواهــد رســید. ما هــم باید از خود بپرســیم 
چقــدر در اکوسیســتم و اقتصــاد نــوآوری کشــور 
درباره واقعیت های تلخ و گزنده و گاه نابودکننده ای 
همچون این مفهوم صحبــت کرده ایم؟ چقدر در 
برابر کسب وکارها و انگیزه های تازه وارد مسئولیم 
که بگوییــم همه چیز این فضــا پروانــه ای و رؤیایی 
نیست و باید ه میشه برای جراحی های سخت و 

دردآور آماده بود؟

INTROسرآغاز

درباره مفهوم اسکیل بک
که این روزها در اقتصاد دنیا از آن زیاد صحبت می شود

کوچک شدن و روبه رو شدن با واقعیت

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

در راستای مسئولیت اجتماعی این کسب وکار انجام شد

سرویس جدید پادرو برای رسانه های مستقل
پادرو در مراســمی با حضور مدیران مســئول و ســردبیران 
رســانه های مختلــف از ســرویس تازه خــود بــرای کمک به 
رســانه های مســتقل کشــور که به صــورت چاپی منتشــر 
می شوند، رونمایی کرد. در این نشست که با حضور مدیران 
بیش از ۱۰ رســانه مختلف برگزار شــد، مدیران بخش های 
مختلف پادرو بــا تأکید بر چالش های رســانه های مکتوب 
از جمله نشریات مستقل در بخش توزیع، از ظرفیت های 
کسب وکار خود برای کمک به آنها در این حوزه گفتند. در 
این نشست، پشوتن پورپزشک، مدیرعامل پادرو با معرفی 
پادروشاپ و امکانات آن برای کســب وکارهای مختلف، از 
امکان اتصال صفحات اینســتاگرامی نشــریات مستقل 
به فروشــگاه پادرو ســخن گفت و توضیــح داد در راســتای 
مســئولیت اجتماعــی پادرو هــم هزینه اشــتراک ســالانه 
این بخش برای آنها رایگان در نظر گرفته خواهد شد و هم 

هزینه ارســال هر بسته پســتی به صورت ثابت و حداقلی 
محاسبه می شود. پورپزشک استفاده از ظرفیت شبکه های 
اجتماعی برای فروش بیشــتر نشریات و ارســال راحت تر 
آنها به مخاطبان را با اســتفاده از زیرســاخت لجستیکی 
پادرو از مهم ترین مزیت های این طرح عنــوان و تأکید کرد 
امیدوار اســت با این همــکاری به تقویت کســب وکارهای 
مطبوعاتی مستقل کمک زیادی شــود. او امکان فروش و 
تحویل و ارسال تک نســخه را یکی دیگر از مزیت های این 
طرح برای مجلات و نشــریات مختلف عنوان کرد. مدیران 
و ســردبیران نشــریاتی چون فیلم امــروز، تجربــه، مرواید، 
کارنگ، عصر تراکنش، وزن دنیا، ناداســتان، کاروان و... در 
این نشست حضور داشتند و با یکدیگر درباره مهم ترین 
مشکلات حوزه فروش آنلاین و ارسال نشریات به بحث و 

تبادل نظر پرداختند.

سامانه آنلاین تریگیت با هدف جذب، آموزش و مشارکت 
با تیم های استارتاپی شناسا و ایجاد عدالت آموزشی بین 
تیم های تهرانی و شهرستانی آغاز به کار کرد. در نشست 
خبــری و رونمایــی از بســتر آنلایــن شــتاب دهی شناســا 
)تریگیــت( حامــد ســاجدی، مدیرعامــل شناســا دربــاره 
این پلتفــرم گفت: »به عنــوان نهــاد نوآور در زیســت بوم 
کارآفرینــی و نوآوری همیشــه در تــلاش بودیم تــا بتوانیم 
فرصت های برابری را برای فعالان اکوسیستم استارتاپی 
فراهــم کنیم. در مــدت فعالیت مان در شناســا بــه عنوان 
بازوی ســرمایه گذاری گروه مالی پاسارگاد، متوجه شدیم 
تیم هــای شهرســتان ها بــا محدودیت هــای بیشــتری در 
مســیر ورود به دنیای کارآفرینی مواجه هستند و نگرانی 

از همین محدودیت ها، انگیزه آنها را برای ادامه فعالیت 
از بیــن می بــرد. در نتیجه بــر آن شــدیم با ایجاد ســامانه 
آنلاین تریگیت امکان ورود تمام افراد علاقه مند به حوزه 
اســتارتاپی و کارآفرینــی را مهیــا کنیــم.«  ســامانه آنلاین 
تریگیــت بــا شــعار دروازه ورود بــه مســیر کارآفرینــی، از 
تیرمــاه ۱۴۰۱ کار خود را شــروع کــرده و در همیــن مدت به 
۱۴ تیم خدمات ارائــه داده و اولین تیم هم از شــهر گرگان 
موفق به جذب سرمایه شده است. در واقع تریگیت این 
امکان را برای کاربران فراهم می کند تــا از دوره های آنلاین 
و کلاس های نه هفته ای تریگیت بهره ببرند و از خدمات 
شتاب دهی مثل آموزش، راهبری منتورینگ، کوچینگ و 

جذب سرمایه و شبکه سازی استفاده کنند.

در جلسات هیئت مدیره نصر تهران تصمیم گیری شد

انتخاب کمیسیون های موضوعی و رؤسای آنها
نهُ کمیسیون موضوعی هیئت مدیره دوره ششم سازمان نظام 
صنفی رایانه ای استان تهران تشکیل و رؤسای آنها نیز توسط 
هیئت مدیره دوره ششم انتخاب شدند. بر اساس مفاد ماده 
۱۱ آیین نامه تشکیل و فعالیت کمیسیون های این سازمان، 
نه کمیسیون های موضوعی توسط کارگروه اصلاح ساختار 
کمیسیون های سازمان پیشنهاد و طی بررسی این موضوع 
در جلسات هیئت مدیره، کمیسیون های مورد نظر تصویب 
و رؤسای آنها نیز انتخاب شدند. کمیسیون های موضوعی 
عبارت اند از: کمیســیون مالیات )اجرایی(، کمیسیون بیمه 

)اجرایی(، کمیسیون حقوقی )اجرایی(، کمیسیون خدمات 
رفاهی )اجرایی(، کمیسیون صادرات و توسعه بازار بین الملل، 
کمیسیون استاندارد، کمیسیون منابع انسانی، کمیسیون 
توسعه اقتصاد دیجیتال، کمیسیون سرمایه گذاری و تأمین 
مالی. گفتنی است نمایندگان کمیسیون های تخصصی به 
همراه نفرات موظف، مشاوران و صاحب نظران حوزه فعالیت 
کمیسیون به پیشنهاد هیئت مدیره و صلاحدید رئیس هر 
کمیسیون اعضای این تشــکیل دهنده این کمیسیون ها را 

تشکیل می دهند.

شناسا از تیم های استارتاپی شهرستان ها حمایت می کند 

تریگیت؛ سامانه ای برای ایجاد عدالت آموزشی
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اعتراض مجلسی ها به اینترنت
نماینــدگان مجلــس گفته انــد 
دولت فکری به حال پهنای باند و افزایش 
زیرساخت ها کند؛ یکی از نمایندگان گفته 
مثل این است که مردم پول تویوتا کمری را 
پرداخت کرده، اما سمند تحویل می گیرند.

وب سایت اینترنت کودکان
کــودک  اینترنــت  ســرویس 
و نوجــوان در وزارت ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعــات بــدون حضــور خبرنــگاران و 
بــا حضــور وزیــر ارتباطــات و وزیــر ارشــاد 

رونمایی شد.

 

فرامرزی در نصر کشور
ســید حســن هاشــمی، رئیــس 
سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور، طی 
حکمی صادق فرامرزی، نایب رئیس نصر 
تهــران را به ســمت سرپرســت دبیرخانه 

نصر کشور منصوب کرد.

 رونمایی از لوگوی جدید اینماد
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
در نشســتی خبــری از گــزارش ســالانه 
تجارت الکترونیکی ایــران )ســال ۱۴۰۰( و 

لوگوی جدید اینماد رونمایی کرد. 

یکــی از مهم تریــن و شــاید رکــن اساســی پلتفرم هــای 
لندتک، موضوع اعتبارســنجی آنهاســت که در نهایت 
بر میزان ریســک و نرخ نکول پلتفرم ها تأثیرگذار است. 
مسئله ای که در سیســتم بانکی کشــور مغفول مانده و 

نیاز به بهبود اساسی دارد.
اهمیت اعتبارســنجی در شــبکه بانکی و حوزه لندتک 
به حدی اســت کــه امــروزه تعــداد زیــادی از پلتفرم ها را 
در سراســر دنیا می تــوان یافت کــه تمرکز خــود را بر این 
حوزه خاص گذاشــته و با اســتفاده از فنــاوری روز، رفتار 
مشــتریان را بررســی و بر اســاس آن برای افراد یک رتبه 
اعتبــاری در نظــر می گیرنــد کــه باتوجــه بــه رفتــار آینده 
شــخص قابل تغییر اســت. در ایــران امــا به دلیــل نبود 
یک سیســتم اعتبارســنجی یکپارچــه و حرفــه ای رفتار 
اعتبــاری افــراد در یــک پلتفــرم لندتــک از آن مجموعــه 
فراتر نمی رود؛ بنابراین افرادی که رفتار اعتباری مناسبی 
ندارند، می توانند از پلتفرم های مختلف لندتک خدمات 
دریافت کرده و نــرخ نکــول پلتفرم ها را افزایــش دهند و 

آنها را متضرر کنند.
شــاید یکــی از راه حل هــای مقابلــه لندتک هــا بــا ایــن 
موضوع، نوعی هم افزایی در به اشتراک گذاری فهرست 
افرادی است که رفتار اعتباری مناســبی ندارند تا از این 
طریق بتوانند ریسک و نرخ نکول خود را کاهش دهند.

مدیران چند پلتفرم لندتک با تشــکیل فهرســت ســیاه 
مشترک موافق اند و معتقدند این موضوع تأثیر بسزایی 
در بهبــود رفتــار اعتبــاری کاربــران دارد و در واقــع نوعی 

فرهنگ سازی است.
مهدی مؤمنی، مدیرعامل ازکــی وام با تأکید بر نبود یک 
شرکت یا مؤسسه مدرن و کارآمد اعتبارسنجی در ایران 
با تشکیل یک فهرست سیاه مشــترک میان لندتک ها 
موافــق بــوده و توضیــح می دهد: »بــرای تشــکیل چنین 
فهرست سیاهی باید یک کنسرسیوم بدون سوگیری و 
منفعت پذیری از شرکت ها تشکیل شود که بتواند بدون 
جهت گیری و بــا حفــظ امنیــت، اطلاعــات را در اختیار 

لندتک هــا بگــذارد.« او در خصــوص نقــش رگولاتور در 
تشــکیل یک فهرســت ســیاه مشــترک با بیان اینکه تا 
به اینجــای کار رگولاتور نقش ســازنده و مؤثری نداشــته 
اســت، توضیح می دهد: »از آنجا که فعالیت رگولاتوری 
در کشور ما به جای اینکه پسینی باشد، پیشینی است، 
شــاید بهتر باشــد رگولاتور را درگیر این موضوع نکنیم؛ 

چراکه اثر مثبتی بر این موضوع نخواهد داشت.«
به گفته احمد افتخاری، مدیرعامل آپسان، این شرکت 
از اولیــن کســب وکارهای لندتکــی بــود کــه در خصوص 
اشــتراک مشــتریان بدحســاب یــا بــه عبارتی تشــکیل 
یک فهرست سیاه مشترک با ســایر بازیگران این حوزه 
مذاکــره کرد. افتخــاری در این  بــاره می گوید: »مــا بر این 
باوریــم کــه ایــن تعامــل هرچند بــا ســطح پاییــن و اولیه 
اگــر صــورت پذیــرد، موجــب اعتمادســازی و تســهیل 
تشریک مساعی لندتک ها در کنار یکدیگر خواهد بود. 
ضمن اینکه منافع بازیگــران نیز تضمین می شــود. اگر 
خوش بیــن و آینده نگر باشــیم، ایــن کنسرســیوم نهایتاً 
باعــث ایجــاد یــک پلتفــرم اعتبارســنجی پویــا و چابک 

خواهد شد.«
او با بیان اینکه درگیر کردن رگولاتور در این سطح لزومی 
ندارد، عنوان می کند: »این تنها یــک تعامل میان چند 
کســب وکار هم صنــف جهت بســتن راه هــای دور زدن و 
سوءاستفاده توسط کاربران است و مداخله  اساسی در 

بازار ندارد که حتی نظر رگولاتور را جلب کند.«
بــه گفتــه امیــر حق رنجبــر، مدیرعامل لنــدو بــا توجه به 
اینکــه در حال حاضــر زیرســاخت های اعتبارســنجی و 
گزارش های اعتباری خلأهایی دارد، ایجاد یک فهرست 
ســیاه مشــترک میــان پلتفرم هــای لندتــک قــدرت آنها 
را افزایــش می دهــد. افزایــش هزینــه نکــول کاربــران 
در پلتفرم هــای لندتکــی رفتــار اعتبــاری آنهــا را بهبــود 
می بخشــد؛ یکی از ایــن هزینه ها ایجــاد محدودیت در 
استفاده از خدمات پلتفرم های لندتک در صورت نکول 

کاربر در یکی از این پلتفرم هاست.

به عقیــده حق رنجبر اگر رگولاتــوری را درگیــر این قضیه 
کنیــم، احتمالاً پروژه با شکســت مواجه می شــود. او در 
خصــوص نقــش رگولاتــور در تهیه یک فهرســت ســیاه 
مشــترک می گوید: »ایجاد یک فهرست سیاه مشترک 
از کاربرانی با رفتار اعتباری نامناسب یک قرارداد داخلی 
در میان لندتک هاســت و نیازی به ورود رگولاتور در این 

سطح نیست.«
حق رنجبــر در خصوص حفــظ حریم شــخصی کاربران 
ضمن اجرای پروژه فهرســت ســیاه معتقد است که اگر 
در ابتــدای مشــارکت کاربــران در پلتفرم هــای لندتــک، 
موضوع فهرست سیاه را با آنها مطرح کرده و تأییدشان 
را بگیریم که در صورت بروز هر رفتار اعتباری نامناسب، 
نام آنها در فهرست سیاه ثبت و در میان همه پلتفرم ها 
به اشــتراک گذاشته می شــود، مشــکلی در مورد حریم 

خصوصی هم پیش نمی آید.
 BNPL ســعید نوروزی، مدیر توسعه کســب وکار اعتبار
دیجی پی با تأکید براینکــه دیجی پی یکی از ایده پردازان 
و حامــی طــرح »اشــتراک گذاری فهرســت مشــتریان 
پرخطــر بیــن لندتک ها« بوده اســت، توضیــح می دهد: 
»بــه اشــتراک گذاشــتن فهرســت مشــتریان پرخطر از 
طــرف بازیگــران بــزرگ حــوزه لندتــک در کوتاه مــدت به 
سود کســب وکارهای کوچک تر در این حوزه است؛ ولی 
دیجی پی با هدف ایجاد یک فرهنگ اعتباری با تکیه بر 
اعتبارسنجی واقع گرایانه در بلندمدت برای متقاضیان 
اســتفاده از خدمات لندتک در این صنعت، علاقه مند 
به همــکاری شــفاف با تمــام همــکاران در حــوزه لندتک 

کشور است.«
او ادامه می دهــد: »ایجــاد محدودیت در دسترســی به 
خدمات مشــابه در این صنعت برای مشتریان پرخطر، 
ضمن کمک به فرهنگ سازی در ساخت رفتار اعتباری 
سالم برای مخاطبان این صنعت، به مدیریت نرخ نکول 
و پایــداری کســب وکارهای ایــن صنعت کمک بســزایی 

خواهد کرد.« 

هم افزایی لندتک ها برای مهندسی 
رفتار اعتباری مشتریان 

ایجاد فهرست 
سیاه مشترک

تشکیل شعبه ویژه شرکت های دانش بنیان در تعزیرات:

رسیدگی به پرونده های شرکت های دانش بنیان در اولویت است
رئیــس ســازمان تعزیــرات حکومتــی در نشســتی بــا 
شرکت های دانش بنیان، از تشکیل شــعبه ویژه برای این 

شرکت ها به منظور حمایت از تولید خبر داد.
احمــد اصانلــو در نشســتی بــا مدیــران و نماینــدگان 
شــرکت های دانــش بنیان که بــا حضــور مجتبــی توانگر، 
نماینده مردم شهر تهران و ایمان آشتیانی، مشاور کمیته 
دانش بنیــان و اقتصــاد دیجیتال برگزار شــد، گفــت: »به 

منظور حمایت از شرکت های دانش بنیان، شعبه ویژه ای 
از امروز مســئولیت رســیدگی به پرونده ای مربــوط به این 
شــرکت ها را بــر عهده خواهــد داشــت.« رئیس ســازمان 
تعزیــرات حکومتی پس از شــنیدن مســائل و مشــکلات 
شرکت های دانش بنیان، عمده مشــکلات این شرکت ها 
را در حــوزه اقتصــاد و قانــون دانســت. بــه گفتــه اصانلــو، 
ســازمان تعزیرات حکومتی در یک ســال گذشــته حامی 

تولیدکنندگان بوده و رسیدگی به پرونده های این شرکت ها 
هم پیــرو منویــات رهبر معظــم انقــلاب و با رعایــت قانون 
حمایت از تولید و اشــتغال آفرینی در اولویــت قرار گرفته 
اســت. در این نشســت مدیران و نمایندگان شرکت های 
حاضر به بیان مســائل خــود پرداختند که لــزوم اصلاح و 
به روزرســانی قوانین و ضرورت تعامل بیشــتر، مهم ترین 

درخواست های مطرح شده در این نشست بود.
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گفت و گو با رضا عسکری، سرپرست تیم محصول همراه کارت؛ او درباره 
مفاهیم بحران و تاب آوری در مدیریت کسب و کار و حوزه فین تک می گوید

فرصتی برای اشتباه دوباره نیست

در فرهنگ فارسی معین، واژه بحران به آشفتگی و تغییر حالت ناگهانی از شرایط ایده آل به شرایط خطر تعریف شده که به نظر تعریف مناسبی 
است و کلیات این مفهوم را به خوبی مشخص می کند. اگر بخواهیم مفهوم بحران در یک کسب وکار را تعریف کنیم، می توان گفت بحران یک یا 

چند رویداد است که باعث اختلال اساسی در کسب وکار شده، اثرات منفی به برند زده و بخش های مختلف سازمان را دچار چالش می کند. برای 
بررسی شرایط مدیریت بحران و تاب آوری در آن زمان، پای صحبت های رضا عسکری، سرپرست تیم محصول همراه کارت نشستیم تا تعریف 

دقیقی از انواع بحران و پیامدهای آنها داشته باشیم، ماهیت آن را درک کنیم و در نهایت یاد بگیریم چگونه باید یک بحران را مدیریت کرد.

بحران چیست و چه مشخصه هایی دارد؟
به طور کلی می توان گفت ســه نوع بحــران داریم؛ بحران های 
انســانی، بحران هــای سیســتماتیک و بحران هــای بافتــاری 
)Contextual(. بحران هــای انســانی داخلــی بــوده و زمانــی 
رخ می دهند کــه یکــی از اعضای شــرکت اقدامی نادرســت، 
غیراخلاقی یــا غیرقانونــی انجام داده باشــد. به عنــوان مثال 
اختــلاس مدیــران شــرکت یــا لــو رفتــن اطلاعــات مربــوط به 
تراکنش هــای مالــی کاربــران را می تــوان یــک بحران انســانی 
دانســت که بر اســاس رفتار و اعمال آدم های نزدیک به یک 

سازمان بروز می کند.
بحران های سیستماتیک زمانی رخ می دهند که در یک یا چند 
مرحله از مراحل خلق ارزش کسب وکار، اشتباهی رخ دهد و 
محصول یا خدمت نهایی که در اختیار کاربــر قرار می گیرد، 
ناقص باشــد یا اصلاً قابل اســتفاده نباشــد. به عنــوان مثال 
فکر کنید ســاختار اتوماســیون و نرم افزاری یــک بانک دچار 
مشکل باشد؛ در نتیجه در زمان های پیک تراکنش، نرم افزار 

پاسخگوی درخواست ها نبوده و از کار می افتد. 
بحران هــای بافتــاری نیز ناشــی از وقایــع طبیعی یــا اتفاقاتی 
هستند که در ســطح کلان کشور و اکوسیســتم رخ داده و آن 

کسب وکار در وقوع آن نقشی ندارد. سیل و زلزله، پاندمی کرونا 
و چالش های قانونی را می توان در این دسته قرار داد. 

علاوه بر این، بحران ها سه مشخصه اصلی و یک مشخصه 
جانبی دارند. مشخصه های اصلی شامل ماهیت تهدیدآمیز، 
غافلگیرکننده و نیازمند تصمیم گیری در مدت کوتاه هستند؛ 
برای مشخصه چهارم نیز باید گفت در اکثر مواقع حل یک 
بحران ممکن است نیازمند تغییرات در بخش هایی از شرکت 
باشد که باید انجام شود. البته در برخی بحران ها، به بخش 
چهارم نیاز نیســت و با راهــکاری جزئی، بحــران، مدیریت و 
رفع می شود. این مشــخصه ها نشان دهنده این هستند که 
مدیریت و رفع یک بحــران، می تواند کار پیچیده و دشــواری 
باشــد. البته پیش بینی ماهیت و زمــان وقوع بحــران تقریباً 
غیرممکن اســت، اما بهتر اســت شــرکت ها برنامــه از پیش 
 تعیین شده ای برای بررسی اولیه یک بحران داشته باشند تا 

بتوانند واکنش مناسبی نیز در مقابل آن نشان دهند.

 مهم ترین اقداماتی که در مدیریت بحران 
باید انجام دهیم، چیست؟

قبل از اینکه بخواهیم درباره شیوه مدیریت بحران صحبت 

کنیم، بد نیست ابتدا به درک یک شرایط بحرانی بپردازیم. 
شرایط بحران کاملاً حسی و ذهنی است؛ یعنی مثلاً اتفاقی 
که ممکن اســت برای یک فرد یا یک شــرکت به عنوان یک 
بحران تلقی شود، برای یک فرد یا شرکت دیگر امری عادی 
به  حساب آید. این موضوع آنجایی اهمیت پیدا می کند که 
ذهن انسان در شرایط بحران قابلیت تفکر منطقی خود را از 
دست داده و ممکن است نتواند واکنش های مناسب داشته 

و تصمیمات درست بگیرد.
وقتی یک بحران رخ می دهد، باید در سریع ترین زمان برطرف 
شود. مدل های مختلفی برای واکنش به بحران و مدیریت آن 
در ادبیات حوزه مدیریت پیشنهاد شده، اما به نظرم وقتی 
بحرانی در شرکت رخ داد، می توان با واکنش های مناسب، 

بحران را مدیریت کرد.
گام اول، بررسی سریع ماهیت بحران و تشکیل تیم رفع آن 
است. در ابتدا باید ماهیت و ابعاد بحران بررسی و شناسایی 
شده و یک تیم ادهاک )Ad hoc( برای رفع آن تشکیل شود. 
اعضای این تیم باید از تمام واحدهایی که می توانند به حل 
بحران کمک کنند یا بحران بر آن واحدها تأثیرگذار اســت، 
تشــکیل شــود. البته حواس تان باشــد که سلســله مراتب 

I N T E R V I E W

دستور کاهش پهنای باند 
اینستاگرام از کجا آمد؟

سقف کوتاه
مدیــران وزارت ارتباطات وقتی در مقابل 
این سؤال قرار می گیرند که »چرا سرعت 
دسترســی به برخی پلتفرم های خارجی 
از جملــه اینســتاگرام بــا اختــلال همراه 
اســت؟« یــک پاســخ مشــخص دارنــد: 
»هیــچ سیاســتی مبنــی بــر محدودیت 
پلتفرم های بین  المللی اتخــاذ نکرده ایم 
و در ایــن زمینــه تصمیمــات گذشــته 
اجــرا می شــود.« امــا ایــن تصمیمــات و 

سیاست های گذشته چیست؟ 
به نظر می رســد منظور از سیاســت های 
گذشــته، یکــی از مصوبــات شــورای 
عالی فضــای مجازی باشــد کــه طبق آن 
برای میــزان پهنــای بانــد مورداســتفاده 
پلتفرم های خارجی، ســقف مشخصی 
در نظــر گرفتــه شــده و در صــورت 
بالارفتــن میــزان اســتفاده از این ســقف 
پهنــای بانــد، دسترســی بــه پلتفرم های 
خارجی پرکاربرد از جمله اینســتاگرام با 

محدودیت همراه می شود.
امیــر محمــدزاده لاجــوردی، مدیرعامل 
در  زیرســاخت،  ارتباطــات  شــرکت 
گفت وگــو بــا راه  پرداخــت بــا وجــود رد 
ادعــای مطرح شــده مبنــی بــر کاهــش 
پهنــای بانــد اینســتاگرام به صــورت 
مســتقل از ســوی ایــن شــرکت، ایــن 
موضــوع را تأییــد می کنــد کــه در حــوزه 
برخــی پلتفرم هــای فیلترشــده، ســقف 

استفاده از پهنای باند وجود دارد.
ایجــاد محدودیــت در دسترســی بــه 
اینســتاگرام چه به خاطــر در نظر گرفتن 
ســقف اســتفاده از پهنای باند برای این 
شــبکه باشــد، چه بــه خاطر اختــلال در 
مســیر لینک هــای اختصاصــی آن، در 
نهایت بیشتر از همه روی کسب وکارها 

تأثیر منفی می گذرد.
طبق گزارش نوین هاب که اخیراً منتشر 
شــده، اینســتاگرام بــا جمعیتــی معادل 
۴۸ میلیون ایرانی، محبوب ترین شــبکه 
اجتماعــی در بیــن ایرانی هاســت. در 
ایــن گــزارش بــا اتــکا بــه آمارهــای مرکــز 
پژوهشی بتا اعلام شده که هم اکنون یک  
میلیون و ۷۰۰ هزار کســب وکار ایرانی در 
اینســتاگرام فعالیت دارند. از این میان، 
تعداد کســب وکارهای بــزرگ ۲۰۰ هزار و 
تعــداد کســب وکارهای بومی و اســتانی 
۵۰۰ هزار است. در این بین یک میلیون 
صفحــه هــم در اینســتاگرام وجــود دارد 
که درآمــد حداقلی دارند. بر اســاس این 
گــزارش، درآمد ۹ میلیون نفــر به صورت 

مستقیم به اینستاگرام وابسته است.

REPORTگزارش
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

با همکاری نمایندگان چند نهاد صنفی از جمله نصر تهران، اتحادیه 
کسب و کارهای اینترنتی و انجمن فروشگاه های اینترنتی انجام خواهد شد

نشســت خبری انجمــن صنفــی کارفرمایی فروشــگاه های 
اینترنتی با موضوع بررسی وضعیت اتحادیه کسب وکارهای 
اینترنتی برگزار شــد. در این نشســت که به دلیل حواشــی 
و اتفاقــات اخیــر ایــن اتحادیــه برگــزار شــد، برخــی اعضای 
هیئت مدیــره نهادهایــی چــون اتحادیــه، ســازمان نظــام 
صنفی رایانه ای اســتان تهــران و انجمن صنفــی کارفرمایی 
فروشــگاه های اینترنتی و همین طور خبرنگاران رســانه های 
تخصصــی و عمومی حضور داشــتند. نشســتی کــه در آن 
ضمــن برشــمردن مهم تریــن چالش هــا و مشــکلات فعلی 
اتحادیه کسب وکارهای مجازی، تصمیم  گرفته  شد کمیته ای 
متشکل از نمایندگان این نهادهای صنفی به منظور پیگیری 
راهکارهای مطرح شده از جمله برگزاری سریع تر انتخابات 

اتحادیه تشکیل شود.

عــادل طالبــی: اوضــاع اتحادیه 
اصلاً خوب نیست!

در ابتــدای این نشســت خبــری، عادل 
طالبی، رئیس انجمن صنفی کارفرمایی 
فروشگاه های اینترنتی که میزبان این برنامه بود، با برشمردن 
مهم تریــن چالش هــای فعلــی اکوسیســتم اســتارتاپی در 
رابطه با اتحادیــه گفت: »اوضــاع این اتحادیــه به هیچ وجه 

مناســب نیســت. عده ای به دنبال دوپاره کردن آن هستند 
و عــده  دیگــری کــه در حــال تصمیم گیــری در آن هســتند، 
رویکرد نادرستی به اکوسیستم و کارکرد اتحادیه دارند. تنها 
راهکاری که در حال حاضر می توان به آن متوسل شد، توقف 
ماجرای تفکیک اتحادیه از یک سو و برگزاری هرچه سریع تر 
انتخابات آن هم با حضور پرشــور کســب وکارهای مختلف 

اینترنتی است.«

حمیدرضــا اعتدال مهــر: بابت 
شکل گیری اتحادیه عذرخواهی 

می کنم!
در ادامــه ایــن نشســت، حمیدرضــا 
اعتدال مهر، عضو هیئت مدیــره و نایب رئیس اول اتحادیه 
کســب وکارهای مجازی با اشــاره به اســتعفای خــود و یکی 
دیگر از اعضای هیئت مدیره به دلیــل رفتارها و تصمیمات 
اخیر ریاســت آن تأکید کــرد: »پنج ســال پیش مــن یکی از 
کســانی بودم که کمک کرد این اتحادیه شکل بگیرد، چون 
فکر می کردم مجوز اتحادیه می تواند به استارتاپ ها رسمیت 
بدهد و مشکلات آنها را در رابطه با برخی نهادها برطرف کند؛ 
اما امروز که اینجا نشسته ایم باید اعتراف کنم که اختیارات 
و قدرتی که رئیس اتحادیه به تنهایی دارد و تصمیم هایی که 

می تواند بگیرد، به گونه ای خطرناک است که هیچ شخص 
شناخته شــده و موجهی حاضــر نیســت روی این صندلی 
بنشیند. اگر کسی هم از یک کسب وکار کوچک عهده دار 
این مســئولیت شــود، ممکن اســت تصمیم های ناصوابی 
با تکیه بر ایــن اختیارات بگیرد. چنین ســاختاری برای یک 
اتحادیه ســنتی شــاید جوابگو باشــد که کارکــرد اصلی اش 
همین محدودیت ها و پلمب کردن هاست، اما در این فضای 
نوآور، چنین رویکردی بسیار خطرناک است. اینکه یک نفر 
بتواند حتی بدون تشکیل یک جلسه و مشورت با اعضای 
هیئت مدیره هرکاری خواست انجام دهد، برای اکوسیستم 
بســیار آسیب زاســت.« اعتدال مهــر بــا اشــاره به آنچــه در 
زمان شــکل گیری اتحادیــه انتظار داشــته اند، گفــت: »من 
به عنوان کسی که پنج ســال پیش مدافع شــکل گیری این 
اتحادیه بودم، امروز بابت آن عذرخواهی می کنم. دبیرخانه 
اتحادیه می تواند ابزار فیلتر یا برخورد با استارتاپ ها با دستور 
دولتی ها شود. اتحادیه درســت مانند یک  مغازه صنفی با 
اســتارتاپ ها برخورد می کند. کارکــرد اتحادیه بــا هیچ کدام 
از هشــت هزار اتحادیه دیگــر قابل قیاس نیســت. از این رو 
فکر می کنم مــا نیاز به یک اتــاق خاص مانند اتــاق بازرگانی 
داریم با عنوانی چون اتاق اقتصاد دیجیتال که انجمن های 
تخصصی داشته باشد. این نهاد باید بتواند قوانین جدید   و 

تشکیل کمیته ای برای 
پیگیری مسائل اتحادیه

وکیل زاده در جلسه 
تک نفره به انتقاد از 

عملکرد اتحادیه پرداخت

نخواستم جایگاه 
اتحادیه تضعیف شود

فرشاد وکیل زاده، رئیس جدید اتحادیه 
کســب وکارهای مجــازی در نشســتی 
آنلایــن و بــدون حضــور دیگــر اعضــای 
هیئت مدیره به ارائه گزارشی از وضعیت 
ایــن اتحادیــه در پنــج ســال گذشــته 
پرداخــت. پیگیــری منافــع شــخصی 
اعضــا،  تفکیــک اتحادیــه بــه خــود ی و 
غیرخــودی، مشــکلات در صورت هــای 
مالی،  عدم نظارت و بازرســی،  نداشــتن 
تعامــل بــا حاکمیــت و... از جملــه 
مشــکلاتی بود که بــه گفته وکیــل زاده، 
اتحادیــه کســب وکارهای مجــازی در 
ســال های گذشــته بــا آن روبــه رو بــوده 

است.
وکیــل زاده در ایــن نشســت در پاســخ به 
ســؤال آی تی ایران که چرا پیــش از اینکه 
به سمت ریاست اتحادیه برسد در مورد 
کارشــکنی های اتحادیــه و کم کاری هــای 
پیگیــری  در  هیئت مدیــره  رؤســای 
مشــکلات اعضــای خــود ســکوت کــرد 
بــود، اعــلام کــرد کــه او همیشــه برخــی 
مشــکلات را گفتــه  اســت، امــا پیگیــری 
برخــی مشــکلات را بــه دلیــل جلوگیری 
از تضعیــف جایــگاه اتحادیــه  رســانه ای 

نکرده است.
بــه گفتــه وکیــل زاده، وی بســیاری از 
مشــکلات و تخلفــات اتحادیــه را بــه 
صــورت قانونــی پیگیــری کــرده و در این 
زمینه مستنندات لازم را در اختیار دارد؛ 
امــا دلیــل ســکوت او در ایــن خصــوص 
و رســانه ای نکــردن ایــن پیگیری هــا، 
جلوگیــری از تضعیف جایــگاه اتحادیه 
بوده  است. او در این زمینه انتقادهایی 
را متوجــه برخــی رســانه ها دانســت و 
گفت: »اگر رسانه به درستی مسئولیت 
خود را در پوشــش وقایع انجام دهد،  ما 

هیچ مشکلی نخواهیم داشت.«
او با اعلام اینکه در دوره گذشته به عنوان 
عضو هیئت مدیــره، امــکان ورود به این 
اتحادیه  را نداشــته، گفت: »بعد از پنج 
سال وقتی در لباس رئیس وارد اتحادیه 
شــدم، مشــکلات بســیاری در بخــش 
مالــی و اداری دیــدم. اظهارنامه هایــی 
کــه بــه ســازمان مالیــات ارســال شــده، 
بــه شــکل خلاصــه نشــان می دهــد کــه 
اتحادیه از ســال ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ در حدود 
یک میلیــارد و ۷۰۰ میلیون تومــان زیان 

انباشته داشته است.«

NEWSخبر
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داستاناصلی
L E A D  S T O R Y

سید محمدحسین سجادی  نیری، مدیرعامل شرکت 
سرمایه گذاری داوین معتقد است استارتاپ ها و کسب وکارهای 

فرهنگی هم با مشکل جذب سرمایه روبه رو هستند و هم با 
فشار رگولاتورهای متعدد و کسب وکارهای رانتی

معادله پیچیده 
بمب و مین

سید محمدحسین سجادی نیری تحصیلات خود را در مقطع کارشناسی نرم افزار در دانشگاه تهران، کارشناسی ارشد 
خود را در رشته مدیریت اجرایی MBA در دانشگاه علم و صنعت و دکترای مدیریت رسانه خود را در دانشگاه تهران گذرانده 

است. او از سال 1378 فعالیت خود را در بخش خصوصی آغاز کرد. بعد از چندسال فعالیت در معاونت علمی و فناوری و 
تلاش برای تأثیرگذاری در اکوسیستم نوآوری کشور در بخش دولتی، او حالا مدیرعامل یک وی سی در حوزه صنایع خلاق 

است که بیشتر روی کسب وکارهای محتوایی و رسانه ای و فرهنگی سرمایه گذاری می کند. وی سی داوین که به تازگی جشن 
شصت و چهارمین سرمایه گذاری خود را برگزار کرده، تأکید دارد می خواهد روی بازاری که دیگر وی سی ها کمتر به آن توجه 

و علاقه دارند، تمرکز کند. به گفته سجادی نیری، داوین خلئی را در این حوزه پر کرده که بخش خصوصی ریسک آن را 
برنمی داشته است. به گفته او، داوین می خواهد به عنوان یک وی سی که تلاش دارد بخشی از سرمایه های خارج از بخش 

خصوصی را به سمت کسب وکارهای خصوصی حوزه صنایع خلاق بیاورد، شناخته شود. در این شماره کارنگ با مدیرعامل 
و عضو هیئت مدیره شرکت سرمایه گذاری داوین به گفت وگو نشستیم و نظرات او را در مورد سرمایه گذاری خطرپذیر و 

چالش ها و فرصت های آن در سال های پیش  رو جویا شدیم.

سجادی نیری از مسیر شکل گیری داوین می گوید

جای خالی وی سی صنایع خلاق

HISTORYتاریخچه

 من از سال ۱۳۷۸ شروع به کار کردم و 
تــا ســال ۱۳۸۶ در بخــش خصوصــی 
فعال بودم و کسب وکارهای خودم را داشتم. از 
ســال ۱۳۸۷ متوجــه شــدم کــه در بخــش 
خصوصــی شــرایط مالــی خوب اســت، امــا به 
دنبــال تأثیرگــذاری در کشــور بــودم؛ بنابرایــن 
کم کم از بخش خصوصی فاصله گرفتم و وارد 
یک مجموعه نیمه دولتی شدم. چند سالی در 
آنجا کار کردم و به نسبت مجموعه موفقی بود. 

بعد از آن وارد سیستم دولت شدم. 

 در ابتدا در مرکز فناوری و نوآوری های 
ریاســت جمهــوری در حــوزه  آی تــی و 
فنــاوری فرهنگــی کار می کــردم. پــس از آن در 
اواخر سال ۱۳۹۳، دکتر ستاری، معاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهور، مــن را به عنــوان دبیر 
ســتاد توســعه فناوری هــای نــرم و هویت ســاز 
منصوب کرد. آن ستاد هیچ بودجه و امکاناتی 
نداشــت. رؤیای من موفق ســاختن این ســتاد 
شــد. دو یــا ســه ســال کار کــردم. محــور کارهــا 
cultural technologies بــود. بعدهــا از 
فناوری های فرهنگی با عنوان صنایع فرهنگی 
 یــــــا cultural industries یـــــــاد شـــــــد.
 بــه بیــان امــروزی بــه آن صنایــع خــلاق یــا
creative industries می گویند. محور اصلی 
ایــن فعالیت هــا در آن ســتاد فعالیت هــای 
فرهنگی، صنایع فرهنگی و صنایع خلاق شد. 
از ابتدای ســال ۱۳۹۴ فعالیت خود را در ستاد 
آغاز و تا سال ۱۳۹۶ در آنجا فعالیت می کردم. 
طــی ایــن ســه ســال عناصــری را کــه بــرای 
زیســت بوم صنایــع خــلاق و فرهنگــی و حــوزه 
فناوری هــای نــرم در کشــور نیــاز بــود، ایجــاد 

کردیم.

 وقتی در مورد اکوسیســتمی در حوزه 
نــوآوری و فنــاوری صحبــت می کنیم، 
باید در این حوزه رشته دانشگاهی، مرکز رشد، 
شتاب دهنده، مرکز نوآوری و صندوق پژوهش 
و نــوآوری داشــته باشــیم. تقریبــاً تمــام ایــن 
عناصــر طــی این ســه ســال ایجــاد شــد. البته 
صنــدوق پژوهــش و نــوآوری دو ســال بعــد 

تشکیل شد. 

 وقتی مــن دبیر ســتاد فناوری های نرم 
شــدم، فقط ســه مرکز رشــد فعــال در 
حوزه علــوم انســانی در کشــور داشــتیم؛ اما تا 
سال ۱۳۹۹ حدود ۱۳ مرکز رشد و شتاب دهنده 
در حوزه های علوم انســانی، علــوم اجتماعی و 
فرهنگ و هنر در کشور شکل گرفته بود. علاوه 
بر مــوارد مذکور، پارک علم و فنــاوری این حوزه 
هم  شکل گرفت. فرایند ایجاد پارک های علم و 
فنــاوری پیچیده اســت و معمــولاً ایــن پارک ها 
مختــص یــک موضــوع نیســتند و موضوعات 

مختلفــی را پوشــش می دهنــد. البتــه پــارک 
ســلامت و پــارک آی ســی تی در این حــوزه قبلاً 
شکل گرفته بودند. پارک علوم و فناوری های نرم 
و صنایــع فرهنگــی در همــان دوره ای کــه مــن 
مسئول ستاد بودم، راه اندازی شد. ایجاد پارک 
علــم و فنــاوری ایــن موضــوع دســتاورد خیلــی 

بزرگی در آن زمان بود.

 زمــان ایــن رســیده بــود کــه بــرای حوزه 
صنایــع خــلاق و فرهنگــی هــم ســند 
بالادســتی و هم برنامه ای برای شــرکت های این 
حــوزه شــبیه برنامــه شــرکت های دانش بنیــان 
داشته باشیم. در همین راستا برنامه تنظیم و در 
آن برنامــه شــرکت های حــوزه صنایــع خــلاق و 
فرهنگی را این گونه تعریف کردیم: »شرکت های 
حــوزه صنایــع خــلاق و فرهنگــی شــرکت هایی 
هســتند کــه یــا در حــوزه صنایــع فرهنگــی کار 
می کننــد و محصــول آنهــا فرهنگــی اســت یــا 
از  اســتفاده  بــا  کــه  هســتند  شــرکت هایی 
فناوری های جدید یک مدل کسب وکاری جدید 
ارائــه داده انــد.« صنایــع فرهنگــی بــه صنایــع 
 دســتی، گردشــگری، مــد و پوشــاک، معمــاری، 
انیمیشن، بازی و صنایع دیدار - شنیداری گفته 
می شــود. شــرکت هایی کــه مــدل کســب وکاری 
جدیدی ارائه داده اند، شرکت هایی مثل اسنپ، 
جاجیگا یا علی بابا هســتند و اصــولاً در اقتصاد 

دیجیتال فعال هستند.

 این برنامــه در معاونت علمی مصوب 
شــد و از ســال ۱۳۹۷ کار خــود را آغــاز 
کرد. در حال حاضر حدود ۱۶۰۰ شرکت خلاق 
مورد تأیید معاونت علمی وجود دارد. همه این 
اتفاقــات رقــم خــورد امــا مــن هنــوز احســاس 
می کردم این حوزه کوچک مانده اســت و رشد 
زیــادی نــدارد. آذرمــاه ســال ۱۳۹۸ در جلســه 
بــرای  شــدم  متوجــه  فراصنــدوق  افتتــاح 
صندوق های خلاق در این حوزه به سرمایه گذار 
خطرپذیر نیاز داریم؛ یعنی ســرمایه گذاری که 
ریســک کند و با رعایت اصول ســرمایه گذاری 
روی  ســرمایه گذاری  اصــول  و  خطرپذیــر 
خــلاق  صنایــع  حــوزه  در  اســتارتاپ ها، 
ســرمایه گذاری کند؛ بنابرایــن مأموریت بعدی 
که برای خودم در نظر گرفتم، تشکیل صندوق 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر در ایــن حــوزه بــود. 
بهمن و اســفند ســال ۱۳۹۸ پیگیری این امر را 
آغــاز و بــا مؤسســه دانش بنیــان برکــت و 
مجموعه هــای مختلــف دیگر صحبــت کردم. 
مؤسســه دانش بنیــان برکــت پیشــنهاد من را 
پذیرفــت و از اردیبهشــت ۱۳۹۹ کار ایجــاد 
مجموعه سرمایه گذاری خطرپذیر روی صنایع 
خلاق، داوین را آغاز کردم. اولین سرمایه گذاری 
داویــن هــم در تیرمــاه ســال ۱۳۹۹ انجام شــد. 

فاصله ایجاد تا آغاز کار کمتر از چند ماه بود.
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زناننوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

درباره شریل سندبرگ 
مدیر ارشد اجرایی متا

تصمیم جسورانه
 »شــریل ســندبرگ«، مدیــر 
ارشــد اجرایی متا، زنی بســیار 
بــر  کــه  اســت  شناخته شــده 
فرازوفرود های فراوان زندگی پیروز شده 
و در عرصه شغل و کسب وکار نیز موفق 
است. او سال هاســت در رتبه های برتر 
زنــان قدرتمنــد، ثروتمنــد و تأثیرگــذار 
جهــان می درخشــد. شــریل در ســال 
۱۹۶۹ در واشنگتن دی ســی به دنیا آمد 
و در دوســالگی بــا خانــواده بــه فلوریدا 

مهاجرت کرد. 

 وقتــی در دانشــگاه هــاروارد 
مشــغول تحصیــل بــود، بــا 
پروفسور »لارنس سامرز«، اقتصاددان 
بــزرگ آشــنا شــد و بعدهــا در بخــش 
پژوهشــکده بانــک جهانــی به عنــوان 
دستیار سامرز استخدام شد. در سال 
۱۹۹۵ دوبــاره بــرای مقطــع ارشــد وارد 
هــاروارد شــد و بــا بورســیه در رشــته 
کســب وکار توانســت به عنــوان زنــی 
باهــوش و کارآمــد، بدرخشــد.  شــریل 
حدود یک سال در مک کنزی بود و پس 
از آن دوباره با ســامرز همکار شد و این 
 بــار در اداره  خزانــه داری آمریــکا! او 
می گویــد این تجربــه به لحــاظ علمی و 
شبکه ســازی بســیار در زندگــی او مؤثر 

بوده است. 

 اما عمر همکاری با سامرز هم 
به پایان رسید و در نهایت او به 
گــوگل رفــت و وارد کســب و کارهای 
خصوصی شــد. آن روزها گوگل بسیار 
کوچــک بــود و شــریل در ســمت مدیر 
مارکتینــگ توانســت تیــم فــروش را از 
چهار نفر به چهار هزار نفر برساند. در 
همــان روزهــا زاکربــرگ او را در یــک 
مهمانی ملاقات می کند و حس می کند 
بــرای  بســیار  شــریل  توانایی هــای 
کســب وکار او مناسب اســت. با اینکه 
فیس بــوک شــرکت بســیار کوچــک و 
نوپایی بود، شریل پیشنهاد زاکربرگ را 
می پذیــرد و وارد شــرکت رقیــب گــوگل 
می شود.  حضور شــریل در فیس بوک 
تحول عظیمی برای آنان به ارمغان آورد 
و در عــرض ســه ســال شــرکت را بــه 
سوددهی خوبی رساند. در سال چهارم 
فعالیــت در فیس بــوک به عنــوان مدیر 
ارشد اجرایی وارد هیئت مدیره شد و در 
صــدر اخبــار زنــان موفــق در حــوزه 

شرکت های نرم افزاری قرار گرفت. 
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گفت و گو با رضوان خرمیان که سال ها پیش با برگزاری 
مجموعه رویدادهای کتابخورها، توانست از مسیر علاقه 

خود به درآمدزایی برسد

مکانی برای 
خوره های کتاب

رضوان خرمیان، کارشناسی خود را در رشته مترجمی زبان 
انگلیسی گذرانده و کارشناسی ارشد زبان و ادبیات فارسی 

دارد. به علاوه به زبان فرانسه نیز مسلط است. او که از کودکی 
زندگی اش با کتاب عجین بوده، می گوید ایده کسب و کار 

کتابخورها از علاقه اش به امانت دادن کتاب نشئت می گیرد. 
به این ترتیب مجموعه رویدادهای کتابخورها شکل می گیرد 

و کم کم پایه های این کسب و کار گذاشته می شود. او به 
واسطه شغل مادرش که از کارشناسان فرهنگی کانون 

پرورش فکری کودکان و نوجوانان بوده، همیشه در میان 
کتاب های کتابخانه و در چنین فضایی بزرگ شده است. 
خرمیان می گوید آموختن زبان را از کودکی آغاز کرده و در 

دبیرستان تافل گرفته و کار ترجمه را از دوران راهنمایی شروع 
کرده است. اولین دستمزدش نیز برمی گردد به 14 سالگی 

که برای انتشار یک داستان چندصفحه ای در کیهان بچه ها 
دریافت کرده است. خرمیان همزمان با دبیرستان تدریس 

زبان را در مؤسسات زبان آغاز کرده و کار نشر آثار در مجلات 
مختلف را ادامه داده است. در ۲۰سالگی نیز اولین کتابش 

را با انتشارات پنجره به چاپ رسانده و مسیر شغلی حرفه ای 
او به عنوان یک مؤلف و مترجم کتاب، از همان روزها شکل 

گرفته است.

 کسب و کار کتابخورها چطور شکل گرفت؟
من کتاب می نوشتم و ترجمه می کردم، اما همیشه یک شوق 
عجیبی در دلم بود که می خواستم همه افراد را به دنیای جذاب 
کتاب هایی که می خوانم، دعوت کنم. این حس همیشه با من 
بود، اصلاً با هر کسی آشنا می شدم، دوست  داشتم کتابی به 
او امانت بدهم تا او هم با دنیای آن کتاب آشــنا شود. این کار 
برایم خیلی لذت بخش است. از کودکی همیشه چند کتاب 
برای امانــت دادن به دوســتانم و معلمانم در کیفم داشــتم و 
این برایم بســیار جذاب بود که نظر بقیه را در مورد کتابی که 
خوانده ام، بدانم. به  همین دلیل ، تلاش کردم ایده ای را که در 

سر دارم، اجرا کنم.

 کتاب خوانی گروهی همراه با نوجوانان در 
کنار نویسنده یا مترجم اثر؟

درک لــذت گروهی خوانــدن و هم صحبتــی از یک کتــاب. به 
همین دلیل تصمیم گرفتم این طرح را اجــرا کنم و مجموعه 
رویدادهــای کتابخورهــا را شــروع کــردم، مــن در ایــن مســیر 
کتاب های خوب را می شناختم و به واسطه سابقه فعالیتم به 
نویسندگان و مترجم آن آثار نیز دسترسی داشتم، اما مکانی 
برای اجرای این برنامه ها نداشتم. این شد که پس از گفت وگو 
با مؤسسات مختلف توانستم اولین دوره کتاب خوانی گروهی 
را در فرهنگســرای رســانه در ســال ۱۳۹۴ اجــرا کنم. دو ســال 
ابتدایی به صورت رایگان برای مخاطبان مســتمر، به فاصله  

نوین،  فناوری های  با  تلفیق  در  چه  و  آن  سنتی  شکل  در  چه  بیمه،  صنعت 
در  یک  سو  از  که  صنعتی  می رود؛  شمار  به  پول ساز  و  مهم  صنایع  از  یکی 
را  مالی  انتفاع  دیگر  سویی  از  و  اوست  نیازهای  رفع  و  نهایی  کاربر  خدمت 
بیمه دیجیتال و ورود  صاحبان کسب و کارها در پی دارد. اما صنعت  برای 
که  آن طور  ایران  در  مختلف  دلایل  به  آن،  در  نوآورانه  راهکارهای  و  روش ها 
باید و شاید رشد نکرده است. شاید مهم ترین دلیل آن را می توان وزن سنگین 
دست و پای  گاه  که  دانست  تنظیم گری  موانع  برخی  و  رگولاتوری 
را  دنیا  روز  فناوری های  با  شدن  همگام  اجازه  و  می بندد  را  کسب و کارها 
و  سو  یک  از  حوزه  این  به  نوآور  و  متنوع  کسب و کارهای  ورود  نمی دهد. 
مشکلات آنها از سوی دیگر و همچنین اهمیت حوزه اینشورتک، ما را بر آن 
داشت که دوهفته نامه ای با عنوان »بیمه دیجیتال« را ضمیمه هفته نامه 
کارنگ کنیم و نگاهی عمیق تر و تخصصی تر به این بخش داشته باشیم.
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